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mondásra, mint kényszerű intézkedésre, hanem min
denkor őszintén, becsületesen jártunk el.

Ez alkalommal, amidőn arról van szó, hogy oly 
sérelmek orvosoltassanak, amelyek a molnárt exisz- 
tencziájában fenyegetik, a 12046/922. számú rendeletnek 
megfelelőleg vármegyénk néhány vámmalma kontin
gensének mérséklésére megtesszük javaslatunkat, azon
ban nem érezzük magunkat hivatva arra, hogy az egyik 
malom kontingenséből elengedendő mennyiséget másik 
malomra áthárítsuk, mert hiszen már eredetileg egy 
oly biztosítéki alapot létesítettünk, amely nemcsak hogy 
fedezi a mérséklést, hanem még fölösen kell maradnia 
gabona-tartalékbiztositékunk jelentős részének. Mind
ezek alapján azon tiszteletteljes kérelmünket terjesztjük 
Nagyméltóságodhoz, hogy

az egyidejűleg elengedni javasolt kontingens
részletek fedezetéül gabonatartalékunkat elfo
gadni méltóztassék; tartalékunk — mint biz
tosítéki alap — többi része fölötti rendelkezési 
jogunkat pedig elismerni és az 1921/22. őrlési 
év végeztével azt nekünk a térítési ár vissza
adása mellett természetben visszautalni mél
tóztassék.

Megdönthetetlen a hitünk Nagyméltóságod közismert 
igazságérzetében, de emellett legyen szabad arra is 
hivatkoznunk, miszerint vármegyénk molnárai köte
lességérzetét bántaná méltán az a tudat, hogy többet 
kellessen beszolgáltatnunk, mint a reánk kivetett mennyi
ség; megrendülne a bizalom velünk a szövetség ve
zetőivel szemben, ha az állammal szemben vállalt 
egyetemleges kötelezettségünk biztosítéka: a mi ön
rendelkezési alapunk tőlünk elvonatnék. Bizton remél
jük,hogy Nagy méltóságod átérzi ügyünk igazát, kérelmünk 
jogosságát s indokolt kérelmünk alapján javunkra dönt.

Sárospatak, 1922. május 6.
Zem plénvúrm egyei M olnárszövetség  

D r. N em es ügyész P rincz D ávid, elnök

Y eszprém m egyei
M olnárszövetség

f. hó 11-én 231/1922. sz. 
alatt jelenti:

Tájékozódás végett be
jelentjük, hogy Veszprémmegyében 1921.junius 
15—1922. május 5. közt a rendelkezésre álló 
adatok alapján eszközölt számításunk szerint a 
vámmalmok beszállítottak: 34620*21 Mm. vám
gabonát, melyben az ellenőrzött malmok vám
keresménye is bennfoglallatik.

Megjegyezzük, hogy a GOK-kirendeltségnek kezeink 
közt levő hiteles kimutatása szerint 1920. augusztus 
1 — 1922. május 31. közt vármegyénkben árpát és ten
gerit is beleértve mindössze csak : 17.123 06 Mm. vám 
folyt be, tehát mig fele sem, mint a f. évben, vagyis a 
közélelmezési minisztérium vámgabona czimén 100 ü/o- nál 
is többet kapott a malmoktól, mint a múlt gazdasági 
évben. Ha ez a többi vármegyei szövetségnél is igy 
van, akkor természetesnek találjuk, hogy a miniszter 
ur szívesen megcsinálná a jövő évre is a kontingens- 
rendszert, de az is érthető ebből, hogy a molnárság 
miért elégelte azt meg.

ügy tudjuk, vármegyénkre 435 waggon kontingens 
rovatott ki, miből fentiek szerint május 5-ig befolyt 
346 waggon, hogy a hiányzó 89 waggont bármily módon 
is előteremthetnénk, kizártnak tartjuk, mert a legopti
mistább számítás szerint sem remélhetünk már 30 
waggonnál többet, vagy legfeljebb 35 waggont, pedig 
minden rendelkezésünkre álló eszközt felhasználtunk, 
hogy a beszolgáltatásokat szorgalmazzuk. Reméljük is, 
hogy a kontingensben még bennlevő malmok kötelezett
ségüknek teljes mértékben eleget fognak tenni, de a 
kontingenst az ősz folyamán önként felmondó és a 
jegyzőkönyv aláírását megtagadó malmokkal szemben 
mit sem tehetünk.

G y ő r m e g y e i
M o ln á r s z ö v e t s é g

jelentése május 14-én: Tisz
telettel megküldjük a Győr
megyei Molnárszövetség

hez a tagok által intézett kérvények másolatát. 
Egyben az 12046/Ké. M. sz. rendelet által kí
vánt kimutatást is.

Azonkívül jelentjük, hogy a választott bizott
ság a legnagyobb körültekintéssel és a leg
jobb tudomása szerint igyekezett a kontingen- 
tálás körüli sérelmeket orvosolni. Minden kér
vényt külön-külön vett tárgyalás alá és a be
érkezett és összegyűjtött adatok alapján teljes 
lelkiismeretességgel döntött azok felett.

Ugyanilyen körültekintéssel a felelősségérzés teljes 
tudatában Ítélkezett és járt el azon malmoknál, ahol 
biztos meggyőződést szerzett arról, hogy kevesebb kon
tingenst vállaltak, mint amennyit a tényleges keresetük 
után beszolgáltathattak volna azon kartársaik helyett, 
akik a reájuk kivetett kontingenst (vízhiány, géptörés, 
üzembeszüntetés stb.) megkeresni képtelenek voltak.

Tekintettel a győrmegyei malmokra kivetett magas 
kontingensre, csak két malmot talált a bizottság, mint 
olyant, mely jóval többet keresett saját bevallásuk 
szerint is, mint amennyit az aránylagos kivetés alapján 
száhitaniok kellett volna.

A megyei összesítő kimutatás alapján 663 85 q búza 
és 322 58 q rozs, összesen 98643 q kontingens az, 
melyet a bizottságnak egyrészt mérsékelni, másrészt 
elosztania kellett, Illés Gyula csanakfalvi és Königh 
Kálmán ferenczházapusztai malmokra. Az elosztást a 
következő indokolással csinálta a bizottság :

Illés Gyula csanakfalvi malomtulajdonos saját bevaP 
lása szerint 11 waggon vámmal többet keresett, mint 
amennyi kontingenst vállalt. A bizottság a szakértő be
vonásával a fentnevezett malomtulajdonos önbevallásá
val szemben — a tulajdonos által bemondott munka
napok és őrlőképesség bemondása alapján — a fel
dolgozott terményt 289 waggonban állapította meg, 
amelynek vámja 4335 q t tesz ki Königh Kálmán ferencz
házapusztai malomtulajdonos 200 métermázsával töb
bet keresett, mint a kivetett kontingens — saját beval
lása szerint. Azonban malmának 24 órai teljesítőképes
sége és a tárgyalás folyamán bediktált munkanapok 
alapján legalább is 9 waggonnal többet keresett. A 
fenti indokolással a bizottság Illés Gyulára 563‘85 q 
búza és 272-58 "q rozs, Königh Kálmánra 100 q búza 
és 50 q rozs pótkontingenst vetett ki. Mivel a fent
nevezett két malom már a saját bevallásuk szerint is 
jóval többet kerestek, mint amennyi terhet viselniük 
kellene és a pótkontingensről a kezességi okiratot alá' 
Írni nem voltak hajlandók, .kérjük a tek. Elnökséget 
odahatni, hogy a szövetséget a nagyméltóságu Közélel
mezési Miniszter ur a 12046,922. sz. rendeletében tett 
Ígérete alapján a legrövidebb idő alatt rendelje magá- 
hoz, hogy a rekontingentálási akczióról referálhas
sunk és a fentnevezett két malommal szemben éljen 
hatalmi szavával azon kartársak érdekében, akik a 
vállalt mennyiséget a teljes tönkrejutás nélkül leszállí
tani nem bírják.

B aranyam egyei M olnárszövetség (Pécs) f. hó 
----------------------------------------------- 5-én 23 re
nitens malmot jelentett be a közélelmezési 
minisztériumnak, akik ellen a sürgős eljárás 
megindítását kérte.---------------------------------- i
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Sásdon május hó 5-én 
bizottsági ülést tartott. 

Jelen vannak: Miskolczi Jó- 
Márton (Kárász), Schaff Károlyzsef elnök, Kiihnel 

(Magyarszék), Báli János (Bikái), Harray Kálmán (Alsó- 
mocsolád), Weisz Jenő (Mágocs) molnárok. A bizott
ság a kontingens leszállítása iránt beadott kérvényeket 
felülvizsgálva következő kérvényeket tartotta méltá
nyosnak és javasolja:

Bittner János (Nagyhajmás).............. 3 Mm.
Kreth János (Hidas).....................   5 „
Kovács Ferencz (Csikóstőttös)........  5 „

* Niesz Antal (Godisa).........................  5 „
Tóth Nándor (Vékény) .................... 10 „
Lécz László (Alsómocsolád) ........  3'5 „
Pesti János (Szálainak).................... 10
Konstanczer Alajos (Hidas)................20 „
Loch Konrád (Nagyhajmás) — ... 4'5 „
Mittich András (Mágocs) ..........   5 ,
Piribauer József (Püspöknádasd) ... 5 „
Hilt Henrik (Bikái) ... — ........... ,r 2'5 ,

Utasítva lett a Molnárszövetség, hogy ezen molná
rokat a bizottság eme döntéséről értesítse, úgyszintén 
azon molnárokat is, akiknek kérelmét nem teljesít
hette a bizottság.

Ezen hiány fedezetére vonatkozólag a bizott
ság csak akkor tehet propozicziót, ha felhatal
m azása  lesz arra, hogy a renitens sza b a d  m al
m okkal szem ben érvényt ju tta sson  akaratának  

jés továbbá birtokában legyen az ellenőrzött 
m alm oknál tároló készleteknek. A bizottság 
megbízza Kühnel Márton urat, hogy ezen 
szempontok keresztülvihetősége miatt az Or
szágos Molnáregyesületnél a már eddig is meg
állapított kirívó szabálytalanságok miatt refe
ráljon és kérje, hogy a Molnárszövetséget el
járásában hathatósabban támogassák.

A malmok ellenőrzésével megbízott urak közül Tóth 
Ferencz ur elköltözött, helyette Spiró Ödön meződi 
lakost választotta meg a bizottság.

Felolvasás után lezáratott, a jegyzőkönyv két pél
dányban állíttatott ki.

Jásznagykun-Szolnokm egyei alábbi távirat- 
M olnárszövetség ^ helyzet"
rő l: Vármegyénkben a tiszai felsőjárásban és 
Karczagon 4 malom 277 Mm. elengedését kérte. 
Járási bizottság 175 Mm. elengedését és ugyan
ezen mennyiségnek 5 malomra való áthárítását 
javasolta, melyek azonban többletet nem fogad
ták el. Turkevén és Mezőtúron 7 malom 516 
Mm. elengedését kérte, javasoltatott 110 Mm. 
és ennek 3 malomra való áthárítása, kik több
letet nem fogadták el. Tiszai középjárásban 2 
malomnak 97 Mm. elengedése javasoltatott, mely 
mennyiséget bizottság újonnan létesült ellen
őrzött malmokkal kívánja fedezni. Szolnokon 
egy malom határozatlan mennyiségű engedményt 
kér, nem javasoltatott. Tiszai alsó járásban 6 
malom 1267 Mm. engedményt kér, javasoltatott 
755 Mm. áthárítandó volna 5 malomra, melyek 
közül eg y  hajlandó volna 136 Mm.-t vállalni. 
Jászsági felső járásban egy malom elkésetten 
kért engedményt, kérelme ez okból nem tár
gyaltatott. 2 másik malom 735 Mm. engedményt

•
kért, elutasittatott. Jászsági alsó járásban egy 
2 waggon engedményt kért, javasolva egy wag
gon áthárítva egy malomra, melyből u tóbbi 60  
M m. elfogad. Kisújszálláson és Jászberényben 
kérelem nincs. — Vármegyénkben renitens malom  
nincsen.

Pestm egyei igazgató-tanácsa f. hó 27-én
M olnárszövetség d- e- J P  a---------------------- 5 megyeház (IV., Városház-
utcza 7.) közgyűlési kistermében ülést tart, 
amelyre az igazgatóság tagjait ezúton hívja 
meg az intéző-bizottság.

M ilyenek a  m olnárok ? (Részlet egy képvi-
selőjelölt programm- 

beszédéből.) Mint az egész országban, igy ná
lunk az Igali választókerületben is megkezdő- 
dötr a harcz a mandárumért. A most válasz
tandó képviselőkből fog az uj képviselőház 
kialakulni, mely hivatva lesz az országunk bé
kéjét helyreállítani, melyre mi malomiparosok 
szintén epedve várunk. Nálunk nagy erővel 
folyik a küzdelem. Javós  Antal kisgazda, volt 
nemzetgyűlési képviselő, (az egységes kormányzó- 
párt hiv. jelöltje) és dr. Svastich  Nándor volt 
főispán kormánybiztos, keresztény nemzeti egye
sülés-párti jelölt közt. Javós Antal ápr. 30-án 
tartotta Andocson programmbeszédét, melyben 
rólunk molnárokról is, de nem megtisztelőén 
megemlékezett. Megmagyarázta a népnek, hogy 
mennyi mindent köszönhetnek a kisgazda-kép
viselőknek, igy többek közt azt is, hogy a rek- 
virálás megszűnt. De erre valaki a csoportból 
odaszólt, hogy „hisz most is rekvirálnak a mal
mokban, azért szedik a 15%  vám ot!“ Javős el
ismerte, hogy ennél igazságtalanabb adó még 
nem volt, azonban szerinte ez azért szükséges, 
hogy eltöröljék az őrlési-tanusitványrendszert 
és itt szószerint közlöm a volt képviselő ur 
szavait: „El kellett törölni az őrlési-tanusitvány
rendszert, mert hisz tudják jól, hogy amikor 
150 kiló gabonáról adtak őrlési-tanusitványt és 
elvittünk 3 0 0  kilót a m alom ba, nem tudom itt 
hogyan van, de máshol bizony csak fe lé t a d 
tá k  vissza a z  őrleménynek.“ — Ott álltam, hall
gattam és pirultam, mert hallgatnom kellett. 
Tiltakozni próbáltam az általános gyanúsítás 
ellen, de újabb rendelet értelmében (hogy a 
szónokot egyáltalában megzavarni beszédjében 
nem szabad) a karhatalom közbelépése folytán 
hallgatnom kellett, azonban a kerületünkbe tar
tozó malomtulajdonosoknak figyelmébe aján
lom azt, hogy Javós ur milyen hízelgő véle
ménnyel van rólunk. Ehhez bővebb kommen
tárt fűzni felesleges.

(Andocs) P osza  Béla, molnármester

Hatósági liszteladás nem A hatósági liszt elárusitásá-
esik forgalmi adó alá. “ *gb1íz?tt kereskedőlk-;---------- --------------------  nek sok helyen az volt a
jogos panaszuk, hogy az általuk forgalomba hozott 
hatósági liszt után is beszedik a forgalmi adót. E 
részben a pénzügyi hatóságok is különbözőképpen 
jártak el, aminek a pénzügyminiszter most kiadott 
21970. sz. rendeletével véget vetett. Kimondotta ugyanis, 
hogy a hatósági liszt kiárusítása után az ezzel meg
bízott kereskedőket nem lehet forgalmi adó alá vonni, 
mert a kereskedők ebbeli tevékenysége nem tekinthető 
önálló kereseti tevékenységnek, mert a kiosztást az 
állam számlájára a törvényhatóságok felügyelete mellett 
végzik. Bizományi üzletnek sem minősíthető a keres
kedők megbízása, mert az állam, illetve a törvényható
ságok nem kötnek velük bizományi szerződést, hanem 
csak a hatósági liszt szétosztására alkalmazzák őket.
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e r i r a t“
p a tk á n y ir tó

1 literes adag 100 m2 területen hatásos.

Ara K 180__
Az összes budapesti nagymalmok a legnagyobb 

elismeréssel nyilatkoztak. ,

Immunitás r.-f. orvosvegyesieti laborotórium,
Budapest, IV, Párisi-u. 4. Telefon: 127—17.
Ugyanitt „P erim ur“ egérirtószer.
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S zá llí t: mindenkori legolcsóbb napi árakon e r e d e t i  s v á j c z i
s e l y m e t , szavaloltan  elsőrendű MALOMKÖVET, 
m inden őrlési czélra, kenderhevedert, töm itő anyagot, gép szija t, 
g é p -  é s  h e n g e r o l a j a t, 
nyersolajat, petróleum ot, benzint, gépzslrt és 
m i n d e n n e m ű  m a l o m s z ü k s é g l e t i  c z i k k e t .


